

引用本文:

卞光浪, 翟国君, 范龙, 黄贤源. 用最小二乘两步迭代法求解磁性球体几何与磁性参数[J]. 地球物理学报, 2011, V54(5): 1375-1383, DOI: 10.3969/j.issn.0001-5733.2011.05.027

BIAN Guang-Lang, ZHAI Guo-Jun, FAN Long, HUANG Xian-Yuan. Applying two-step iterative least square approach to determine the geometry and physical parameters of magnetic sphere sources. Chinese J. Geophys. (in Chinese), 2011, V54(5): 1375-1383, DOI: 10.3969/j.issn.0001-5733.2011.05.027

用最小二乘两步迭代法求解磁性球体几何与磁性参数

卞光浪^{1,2}, 翟国君², 范龙^{2,3}, 黄贤源^{2,3*}

1. 海军大连舰艇学院海测工程系, 大连 116018;
2. 海军海洋测绘研究所, 天津 300061;
3. 信息工程大学测绘学院, 郑州 450052

Applying two-step iterative least square approach to determine the geometry and physical parameters of magnetic sphere sources

BIAN Guang-Lang^{1,2}, ZHAI Guo-Jun², FAN Long^{2,3}, HUANG Xian-Yuan^{2,3*}

1. Department of Hydrography and Cartography, Dalian Naval Academy, Dalian 116018, China;
2. Naval Institute of Hydrographic Surveying and Charting, Tianjin 300061, China;
3. Institute of Surveying and Mapping, Information Engineering University, Zhengzhou 450052, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (564KB) HTML 1KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 通过对常规最小二乘法在求解磁性球体参数过程中产生发散解的原因分析表明:非线性方程组中待定参数过多,特别是角度参数,是影响最小二乘法收敛性的主要因素.为此,提出将磁异常三分量作为观测值,用矢量磁矩作为待定参数,以替代磁化强度磁倾角和磁偏角,从而消除了非线性观测方程中的角度参数影响.根据观测值与磁矩的线性关系以及磁性球体中心位置的非线性关系,采用最小二乘两步迭代法对磁性球体几何与磁性参数进行分步求解,使得在利用最小二乘法时仅含有3个未知参数,大大减少了参数的维数.理论模型推导过程中,顾及了地磁背景场影响和多磁性体情况,给出了相应的数据处理方法.通过实测数据验证表明:提出的方法是收敛的,能达到很高的磁性体几何及磁性参数精度.

关键词: 磁性体 最小二乘法 非线性问题 球体磁场模型

Abstract: Through the causation analysis of divergent solution in determining the magnetic sphere parameters with normal least square method, the result indicates that redundant parameters, especially the angle parameters, in non-linear equations are the main factor to affect the convergence. Therefore, an approach was proposed here to eliminate the influence of angle parameters by regarding the magnetic anomaly components as observed values and substituting magnetic moment vector for magnetic inclination as well as magnetic declination. Based on the linear/non-linear relationship between observed value and magnetic moment/ center position, the geometry and physical parameters of magnetic sources could be precisely figured out by applying two-step iterative least square approach. In the calculation process of non-linear least square, there are only three unknown parameters, so the parameter dimensions were reduced extremely. Considering the influence of background field and multi-sources situation, corresponding data processing methods were also put forward. The effectiveness of the suggested techniques has been illustrated by real magnetic data from a collection of environmental ferro-metallic objects. The conclusion shows that the presented approach is convergent and the calculated geometry together with physical parameters has very high precision.

Keywords: Magnetic source Least square method Non-linear problem Sphere magnetic model

Received 2010-07-26;

Fund:

国家自然科学基金(40671161)资助

About author: 卞光浪,男,1984生,博士生,主要从事海洋磁力测量理论与数据处理研究. E-mail: jsbgl@163.com.

链接本文:

Service

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

Email Alert

RSS

作者相关文章

